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UK 2020 Protokoll 

Sammandrag av UK:s beslut 2020 

13§ Motion: Mångfald i ungdomsarbetet 

 

I december publicerades "Aktivt delaktig - kyrkans handlingsprogram 2019 - 2025 för FN:s 

konvention om rättigheter för personer med funktionsnedsättning". I det fokuseras på 

kyrkans vilja, mål och skyldighet att vara tillgänglig för alla. 

UK:s beslut:  

Församlingarna uppmanas att bekanta sig med och ta till sig kyrkans 

handlingsprogram ”Aktivt delaktig” också i barn- och ungdomsarbetet. 

Församlingarna uppmanas att öka medvetenheten om funktionsvariationer och söka 

och satsa på vägar till allas möjligheter att delta på sina villkor i församlingens 

verksamhet. 

UK ger några konkreta uppmaningar och tips till församlingarna: 

• Ge hjälpledarna en grund i hur man bemöter och hjälper personer med olika 

funktionsvariationer. 

• Ta in sakkunnig/erfarenhetstalare inom ämnet för att undervisa i 

hjälpledarutbildningen. Eller ge fördjupande kurser för intresserade 

hjälpledare och söndagsskollärare t.ex. på vilket sätt man kan hjälpa och 

stöda någon med koncentrations- eller inlärningssvårigheter. 

• Utveckla varierande andakter och bekanta sig med möjligheter att hålla 

anpassad mässa. 

UK uppmanar Kyrkans central för det svenska arbetet (KCSA) att utveckla material 

som församlingarna kan använda för att beakta mångfalden. 

 

16§ Motion: Egen kaffekopp på kyrkkaffet - konkret kampanj för att 

väcka diskussion kring koldioxidneutral kyrka 2030 

UK:s beslut:  

Ungdomens Kyrkodagar uppmanar alla församlingar i Borgå stift, som använder sig 

av engångskärl, att införa “egen kaffekopp” kampanjen i deras kommunikation och 

verksamhet för att starta diskussion om de miljöpåverkningar som vi alla bidrar till 

http://notes.evl.fi/julkaisut.nsf/00AF0BE88790852BC22584CC004402BC/$FILE/Aktivt_delaktig.pdf
http://notes.evl.fi/julkaisut.nsf/00AF0BE88790852BC22584CC004402BC/$FILE/Aktivt_delaktig.pdf
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samt för att på ett konkret sätt föra fram informationen om kyrkans mål att bli 

kolneutral 2030. 

18§ Motion: Vad behövs för en ”grön skriba?” 

 

Ärendet var ursprungligen ett initiativ till diskussion, men utskottet valde att ändra 

initiativet till en motion. 

UK:s beslut: 

Ungdomens Kyrkodagar 2020 kräver att församlingarna i Borgå stift ska infoga gröna 

vanor med i sitt konfirmandarbete under hela konfirmandtiden och lära 

konfirmanderna att ta hand om skapelsen i enlighet med läroplanen Ett stort under, 

som trädde i kraft i oktober 2018. Detta kan göras till exempel genom att inför varje 

läger fastställa tillsammans med konfirmanderna 10 ekobud för lägret, bland annat 

avfallssortering, insamling av pantflaskor och att spara på vatten genom att 

uppmuntra till kortare duschtid. Tanken är att dessa vanor också tas i bruk i 

vardagen efter konfirmandtiden. Grön skriba konceptet erbjuder material för att 

förverkliga detta. 

 

 

19§ Motion: Hur kan man göra undervisningen intressantare och mer 

givande för konfirmanderna? 

 

Ärendet var ursprungligen ett initiativ till diskussion, men utskottet valde att ändra 

initiativet till en motion. 

UK:s beslut: 

Vi vill uppmana församlingarna i Borgå stift att tänka igenom sin 

konfirmandundervisning för att göra undervisningen mer tillgänglig och intressant 

för konfirmanderna. I denna genomgång vill vi att ungdomar (hjälpisar, ledare) aktivt 

får delta i planeringen genom en arbetsgrupp, vars mål är att aktivt förbättra 

konfirmandarbetet, och som innehåller både hjälpisar och anställda. Vi anser att 

katederundervisning och konceptet med ”lektioner” borde undvikas i linje med ’Ett 

stort under’ -konfirmandarbetsplanen från 2017, och alternativa 

undervisningsmetoder (t.ex. dramatiseringar, diskussioner, praktiskt arbete och 

andra sätt att sätta ungdomarnas intressen i fokus) uppmuntras. Dessutom vill vi 

uppmana nästa års UK-delegater att rapportera hur planeringsarbetet gått till. 
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21§ Motion: Inför toapasset i församlingarnas fastigheter 

UK:s beslut: 

Ungdomens Kyrkodagar 2020 uppmanar församlingarna och samfälligheterna i Borgå 

stift att ta i bruk toapasset i sina fastigheter. Detta gör de genom att registrera 

fastigheternas adresser på toalettpassets webbsida 

https://crohnjacolitis.fi/vaikuttaminen/vessapassi/ilmoita-uusi-vessapassipaikka/ 

och genom att fästa klistermärken vid fastigheter och toaletter, som toapasset 

gäller. Dessutom uppmanar Ungdomens Kyrkodagar 2020 Kyrkomötet att göra en 

rekommendation att kyrkans fastigheter tar i bruk toapasset. Kyrkan ska vara en 

tillgänglig plats för alla och genom att införa toapasset kan kyrkan bidra till att öka 

livskvaliteten och bredda livsmiljön för personer som lever med en sjukdom som 

påverkar tarm- eller urinfunktion.  

 

 

22§ Motion: Förbättra samarbetet mellan UK och kyrkomötet samt UK 

och stiftsfullmäktige i Borgå stift 

UK:s beslut:  

UK 2020 utser en grupp representanter som skall presentera UK:s beslut inför 

stiftsfullmäktiges sammanträde den 26.05.2020. UK 2020 uppmanar att 

motsvarande representationer skall ske inför maj mötet vartannat år hädanefter, så 

att det infaller på Stiftsfullmäktiges första och tredje år under mandatperioden. 

UK:s protokoll skall skickas årligen till alla ombud i stiftsfullmäktige för Borgå stift 

före maj samt till alla ombud i kyrkomötet. 

Alla UK protokoll skall samlas i ett protokollarkiv på en lämplig tillgänglig plattform, 

till exempel evl.fi/plus. 

UK bjuder in de svenska delegaterna i kyrkomötet samt Borgå stiftsfullmäktiges 

delegater som observatörer till UK. 

 

UK beslöt att sittande ordförande och viceordförande presenterar UK:s beslut för 

stiftsfullmäktige. 

 

 

 

 

https://crohnjacolitis.fi/vaikuttaminen/vessapassi/ilmoita-uusi-vessapassipaikka/
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Sammandrag av diskussionsinitiativen på UK 2020 

 

14§ Initiativ till diskussion: Verksamhet för alla   

 

Sara Grönqvist (sakkunnig; själavård och kyrkans samtalstjänst vid Kyrkans central för det 

svenska arbetet) hade lämnat in ett diskussionsinitiativ om hur väl vi välkomnar och 

bemöter människor i församlingen. 

 Utskottet var överens med initiativtagaren och ville lyfta fram initiativets 

ursprungliga frågor: Har vi i församlingarna en plan för hur ta emot nya deltagare på 

ungdomskvällen? Är vårt språk inkluderande? Och accepterar vi olika beteende och åsikter? 

Hur gör vi i församlingarna när det kommer en ny med i verksamheten. Initiativet efterlyste 

också praktiska råd för hur man kan göra församlingen mer öppen och inkluderande för alla.  

 I diskussionen tog man upp utmaningarna då unga flyttar till en ny studieort och man 

tyckte att studiebesök kunde ordnas från församlingen för att bekanta sig med andra 

församlingar. Det är också viktigt att leva som man lär. Vi säger att alla är välkomna, men 

beter vi oss också på det sättet? 

 

 

 

15§ Initiativ till diskussion: Koldioxidneutral kyrka 2030 

 

Tanja Holm (Åbo svenska församling) hade lämnat in ett diskussionsinitiativ om vilka 

åtgärder församlingarna kunde ta i praktiken för att uppnå kyrkans mål att vara 

koldioxidneutral 2030.  

Som exempel på miljömedvetna val lyfte utskottet fram att satsa på 

lokalproducerade produkter och möjliga samarbeten med lokala bönder, cykla istället för att 

åka bil, ordna busstransporter till lägergårdar och installera solpaneler vid församlingens 

fastigheter. Utskottet uppmanade till klimatsmarta val och tipsade om hur församlingarna 

kunde arbeta för att minska klimateffekterna. 

I diskussionen kom det fram att för att nå målet med kolneutralitet behövs varje 

enskild individs och församlingsinsats, men mycket är också fast i ekonomi och lagstiftning. 

Man behöver tänka igenom stora saker som värme- och energikällor och transporter, men 

också material och livsmedel som används i verksamheten.  
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17§ Initiativ till diskussion: Behövs vattenflaskan i matsäcken från 

Höstdagarna? 

Hanna Wikström och Zackarias Böckelman från Vasa svenska församling hade lämnat in ett 

initiativ där man ville väcka diskussion om hur miljövänlig matsäcken från Höstdagarna är. 

 Utskottet ville flytta fokus från Höstdagarna (eftersom Höstdagarna ordnas av en 

annan organisation) till UK och kyrkliga evenemang överlag. Hur kan kyrkliga evenemang bli 

mera miljövänliga? Kan man servera mer vegetarisk mat? Kan man ha ekologiska produkter i 

caféet? Hur kan man minska mängden plast? 

I diskussionen kom fram många olika åsikter kring vegetarisk mat och närproducerad 

mat. Man lyfte också fram transporternas inverkan och påminde om att lämna tillbaka t.ex. 

läskflaskor för pantning till caféet. 

 

 

20§ Initiativ till diskussion: Mental ohälsa 

 

Matteus Ungdom hade lämnat in ett diskussionsinitiativ där man ville ställa frågan vad 

kyrkan kan erbjuda dem som kämpar med psykisk ohälsa.  

Utskottet ansåg bl.a. att mental ohälsa och dess bemötande borde tas upp i 

hjälpisutbildningen och att även anställda behöver få utbildning, att skolbesök är viktiga och 

att man inte ska skämta om mental ohälsa. På olika sätt behöver man också sänka tröskeln 

för samtal. 

 I diskussionen betonades hur viktigt det är att hjälpledarna får bra utbildning 

eftersom de är de första som ofta får möta konfirmanders psykiska ohälsa, även om 

hjälpledarna för saken vidare. De vuxna behöver också se till hjälpledarnas psykiska 

välmående. Vi vet inte vad någon bär på och vi behöver bemöta varandra med vänlighet och 

också själva våga vara och visa sårbarhet. 

 

 

23§ Initiativ till diskussion: Påverkansgrupper för unga 

 

Rebecka Stråhlman (sakkunnig; ungdomsfrågor vid Kyrkans central för det svenska arbetet) 

hade lämnat in ett diskussionsinitiativ om hur påverkansgrupper för unga kunde fungera.  

 Utskottet funderade på hur de praktiska arrangemangen med påverkansgrupperna 

kunde genomföras och betonade att det är viktigt med flera åldersgrupper. Man behöver 

också fundera hur man gör då människor flyttar till andra orter för att studera. 

Påverkansgrupperna måste hållas skilt från församlingsrådet, men de behöver få tillgång till 

det som församlingsrådet behandlar för att kunna påverka. 
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 I diskussionen framkom att det bl.a. i Pedersöre, Esbo och Helsingfors redan finns 

goda exempel på påverkansgrupper med lite olika uppgiftsfördelning. Viktigt skulle vara att 

de som väljs till påverkansgrupperna inte väljs av vuxna, utan unga ska själva få anmäla 

intresse och unga ska själva få vara med och utforma gruppen.  

 

 

24§ Initiativ till diskussion: Vad kan vi lära oss av uttrycksformer för den 

kristna tron som är främmande för oss? 

 

Elias Ahlskog och Kristian Vuoristo (Petrus församling) hade lämnat in ett diskussionsinitiativ 

om hur vi bättre kunde lära oss av varandra om hur kristen tro kan se ut.  

 Utskottet konstaterade att det är viktigt att ha ett öppet sinne när man möter 

människor från olika församlingar och med olika sätt att uttrycka sin tro. Vi får inte döma 

varandra. Att uppleva nya saker betyder inte att man släpper sitt gamla sammanhang, utan 

man får större förståelse för det. 

 I diskussionen fördes fram förslag om att ordna hjälpisutbyte eller tillsammans inom 

ungdomsverksamheten ordna utflykter till andra församlingar och kyrkor. Inom 

ungdomsarbete kunde också förekomma mer ekumeniskt arbete. Det är viktigt att vi 

diskuterar med och lär känna människor med olika sätt att uttrycka sin tro.  
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Protokoll för Ungdomens Kyrkodagar på Lärkkulla i Karis, 23–

26.1.2020 
  

1§ Plenum öppnas 

Ungdomens Kyrkodagar (UK) öppnades fredag 24 januari 2020 kl. 09.42 av Axel Kaaro, vice 

ordförande vald på UK 2019. UK var sammankallat i enlighet med arbetsordningen av biskop 

Bo-Göran Åstrand. Plenum öppnades med bön i enlighet med UK beslut § 14 2017. 

  

2§ Fastställande av röstlängden 

Röstlängden konstaterades vara 90. Röstlängden fastställdes igen på plenum efter 

utskottsarbetet. Varje ombud hade med sitt röstkort under plenum. 

  

3§ Val av protokolljusterare (2 st) och rösträknare (4 st) 

Till protokolljusterare föreslogs Elin Sandström (Pedersöre församling) och Sofia Palmén 

(Johannes församling). Dessa valdes till protokolljusterare. Till rösträknare föreslogs Amanda 

Riikonen (Matteus församling), Oskar Kunnas (Sibbo svenska församling), Walter Wallén 

(Matteus församling) och Jenna Ingves (Kristinestads svenska församling). Dessa valdes till 

rösträknare. Röstlängden uppdaterats till 91.  

  

4§ Val av ordförande och viceordförande 

Till ordförande föreslogs Ditte Sandholm (Vasa svenska församling) och Sabina Lumivirta 

(Johannes församling). Kandidaterna föreslog Sabina Lumivirta som ordförande och Ditte 

Sandholm som vice ordförande och UK omfattade förslaget.  

 

Axel Kaaro ledde ordet i punkterna 1-7, sedan tog Sabina Lumivirta och Ditte Sandholm över 

ordförandeklubban. 

  

5§ Val av sekreterare (1 st) 

Till sekreterare föreslogs Kim Jokinen (Matteus församling). Ingen annan kandidat som 

föreslogs ville ställa upp och Kim Jokinen valdes till sekreterare utan omröstning.   

  

6§ Fastställande av föredragningslistan 

Föredragningslistan fastställdes med korrigering av årtal i § 27.  



8 
 

7§ Fastställande av arbetsmetod och beredningsutskottens 

sammansättning 

UK omfattade den arbetsmetod som beskrivs i arbetsordningen och som kommit till 

kännedom via förhandsmaterialet (UK häftet). UK beslöt att tillsätta utskott för alla 

motioner och initiativ till diskussion. Representanter till utskotten väljs på 

prosterisamlingarna. Utskotten väljer ordförande och sekreterare och jobbar fram förslag till 

beslut vid motion. I varje utskott finns sakkunniga.  

  

8§ Uppföljning av besluten från UK 2019 

Rebecka Stråhlman (sakkunnig; ungdomsfrågor vid Kyrkans central för det svenska arbetet) 

presenterade vad som beslöts på UK2019 och vad som hänt sedan. 

• Protokollet från UK2019 skickades ut till alla församlingar i Borgå stift. Med utskicket 

gick en hälsning om att bjuda in ungdomar som deltagit i UK att delta i möte med 

församlingsråden för att berätta om vad som diskuterats och beslutits på UK. 

• 18§ Motion: Församlingstillhörighet. Ärendet gick till domkapitlet och vidare till 

stiftsfullmäktige som utredde om det kunde vara möjligt. Heidi Juslin-Sandin 

berättade om hur ärendet gått vidare. Motionen pekade på verkliga problem. Frågan 

gäller språk och att man förlorar mandat i förtroendeorgan om man flyttar till 

studieort eller inom stad där det finns många församlingar. Stiftsfullmäktige 

behandlade UK:s motion 24.5.2019 och remitterade ärendet för att inhämta mer 

kunskap. Frågan innehåller också andra aspekter än de som kom på UK, t.ex. 

åldringar som flyttar till serviceboende och på så sätt tvingas byta församling. I 

februari 2020 väljs nytt stiftsfullmäktige och kyrkomöte. 14.2.2020 har nuvarande 

fullmäktige sista möte och då behandlas frågan igen. Frågan om parokialprincipen 

har behandlats i kyrkomötet många gånger: 1982, 1991, 1995, 1999, 2001, 2004, 

2006, 2008 och 2011. Heidi Juslin-Sandin lyfte fram några aspekter med frågan om 

parokialprincipen. Det finns administrativa utmaningar: Medlemsregister grundar sig 

på kommunens befolkningsregister. Magistraten har bedömt att det helt enkelt inte 

går att bygga upp ett automatiserat system. En annan utmaning är kyrkoskatten. Om 

parokialprincipen frångicks kunde man inte längre uppbära kyrkoskatten med 

kommunalskatten – hur ska det då göras? Tar man i bruk en frivillig medlemsavgift? 

Men hur villiga är medlemmar att betala den, får vi ihop medlemsavgifterna? 

Förvaltningen styrs och bestäms långt enligt medlemsantalet.  Några framtidsutsikter 

och uppmaningar från Heidi Juslin-Sandin: Nu är det val på kommande och det 

betyder alltid en viss ändring i någon riktning. Håll tummen på tidens puls, vart är vi 

på väg och var lönar det sig att påverka.  Borgå stift är i princip för en uppluckring av 

pariokalprincipen.  

• 13§ Motion: Minska klimatpåverkan genom hållbar klädkonsumtion. Beslutet 

uppmanade församlingar att minska klimatpåverkan och att ordna klädbytartorg och 
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andra evenemang. Flera församlingar har följt UK:s beslut och ordnat, t.ex. 

klädbytartorg på ungdomskvällar. Ekofastan lyfts på nationellt plan och kyrkan har 

sett över miljödiplomet.  

• 14§ Ge svenskspråkiga bättre möjlighet till internationellt utbyte. Frågan gick vidare 

på kyrkostyrelsen och det har kommit info om möjligt utbyte på svenska. En fråga vi 

får fortsätta jobba vidare på.  

• 19§ Motion: Varför intresserar inte arbete inom kyrkan? Församlingarna 

uppmanades lyfta fram vad olika arbeten innebär. Vad gör vi på riktigt? Domkapitlet 

och kyrkostyrelsen jobbar fram nya rekryteringssätt. I vinter lanseras hemsida om 

prao i kyrkan. Där finns info om vad man kan göra, att det finns många olika sätt att 

arbeta inom kyrkan.  

• Många initiativ till diskussion men ingen skild redovisning. Kyrkan fortsätter lyfta 

fram dop och fadderskap.  

 

9§ Ungdomsarbetet inom Enheten för kyrkans verksamhet 2019 

Stefan Myrskog (ledande sakkunnig vid Kyrkans central för det svenska arbetet) 

presenterade vad Enheten för kyrkans verksamhet jobbar med då det gäller 

ungdomsrelaterade frågor. 

• Det som syns bäst för ungdomar är Ungdomens Kyrkodagar.  

• I maj 2019 mötte kyrkomötet unga från olika delar av kyrkan, också 

representanter från Borgå stift. 

• Vi är med på Stafettkarnevalen där tanken är att vara en hörna dit man kan 

komma och chilla lite.  

• Vi jobbar med barnkonsekvensanalys. Utbildning av förtroendevalda och 

församlingsanställda för att göra barnkonsekvensanalys på ett vettigt sätt och 

inte bara byråkratiskt.  

• Vi har samlat in material för konfirmandarbete. Karin Karlsson har varit 

projektanställd och en materialbank finns nu på Sacrista. 

• Vi jobbar med relationen skola och kyrka. Utlåtande om bland annat läroplaner. 

• Projekt med att utveckla själavårdschatten.  

 

 

10§ Motioner och initiativ till diskussion på UK 2020 

Maria Björkgren-Vikström (sakkunnig; skolsamverkan och konfirmandarbete vid Kyrkans 

central för det svenska arbetet) informerade om och drog en opinionsmätning gällande 

frågor som skulle behandlas under UK. Screen.io/uk användes för opinionsmätningen. Det 

påpekades att det inte är någon omröstning, utan enbart en opinionsmätning. 
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Frågor och resultat från opinionsmätningen 

Känner du oro för klimatet? N: 83 

Aldrig  5% 

Sällan  39% 

Ofta  51% 

Varje dag 6% 

 

 

 

 

 

 

 

 

Vad i klimatkrisen bekymrar dig mest? Välj 1-3 alternativ. N: 83 

Det är redan för sent.     33 

Min insats har ingen betydelse.   17 

Mindre konsumtion kan leda till arbetslöshet. 15 

Välfärden kan inte upprätthållas.   14 

Beslutsfattarna och de vuxna gör inte tillräckligt. 44 

Jordbrukarna skuldbeläggs.    20 

Framtiden är osäker.     54 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Har du någon gång varit med om en situation där alla andra verkar förstå instruktionerna för 

till exempel en lek, men inte du? N: 85 

Ja  81% 

Nej  19% 
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Välj ett eller flera alternativ. Jag själv eller någon jag känner undviker vissa platser och 

tillfällen för att N: 78 

det inte finns hiss.   8 

det är svårt att höra vad som sägs. 15 

man måste bete sig på ett visst sätt. 69 

man inte har tillräckligt koll.  41 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Hur skulle du vilja påverka i kyrkan eller din församling? Välj 1-3 alternativ. N: 83 

Delta i UK.     64 

Ställa upp i församlingsval.   17 

Rösta i församlingsval.   54 

Demonstrera.     6 

Göra namninsamlingar.   8 

Prata med de anställda och förtroendevalda. 50 

Delta i verksamheten.    70 
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Varför tror du att många unga mår psykiskt dåligt idag? Skriv några ord. N: 72 

Stress, press, prestationskrav, grupptryck, förväntningar, sociala medier, ensamhet, för 

mycket ansvar, mobbning, vi bryr oss för lite om varandra, mm. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

På vilka sätt upplever du att Gud är nära dig? Välj 1-3 alternativ. N: 81 

När jag är i naturen.   31 

När jag ber.    49 

När jag sjunger psalmer eller sånger. 61 

Tillsammans med andra.  42 

I kyrkan.    49 

När jag läser Bibeln.   15 

I bastun.    22 

 

 

 

 

 

 

 

 

11§ Ajournering av mötet fram till att utskottsarbetet är slutfört 

Fredag 24 januari 2020 kl. 10.38 ajournerades mötet till fredag 24 januari 2020 kl. 16.45 
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12§ Ordförande öppnar fortsatta förhandlingar 

Ordförande öppnade för fortsatta förhandlingar fredag 24 januari 2020 kl. 16.58, röstlängd 

fastställd till 93. 

 

13§ Motion: Mångfald i ungdomsarbetet 

Paragrafen leddes av Sabina Lumivirta. 

 

Maria Lindberg (dövpräst, Kyrkans central för det svenska arbetet) och Claus Terlinden 

(omsorgspräst, Kyrkans central för det svenska arbetet) hade lämnat in följande motion: 

  

Alla ungdomar är inte likadana. Alla har olika förutsättningar. Olika förutsättningar att röra 

sig, olika förutsättningar att uttrycka sig, att uppfatta eller förstå. Någon använder t.ex. 

rullstol eller gåstöd där t.ex. församlingshemmet trappa kan bli ett stort hinder. En annan 

använder hörapparat eller är döv. En tredje behöver assistent eller stödperson. 

I december publicerades "Aktivt delaktig - kyrkans handlingsprogram 2019 - 2025 för FN:s 

konvention om rättigheter för personer med funktionsnedsättning". I det fokuseras på 

kyrkans vilja, mål och skyldighet att vara tillgänglig för alla. 

Förslag till beslut: 

Församlingarna uppmanas att bekanta sig med och ta till sig kyrkans 

handlingsprogram "Aktivt delaktig" också i barn- och ungdomsarbetet. 

Församlingarna uppmanas att öka medvetenheten om funktionsvariationer och söka 

och satsa på vägar till allas möjlighet att delta på sina villkor i församlingens 

verksamhet. 

#resurser-strukturer-omtanke. 

 

Utskottets representanter presenterade deras diskussioner och tillägg till beslut.  

Utskottets förslag till beslut:  

Församlingarna uppmanas att bekanta sig med och ta till sig kyrkans 

handlingsprogram ”Aktivt delaktig” också i barn- och ungdomsarbetet. 

Församlingarna uppmanas att öka medvetenheten om funktionsvariationer och söka 

och satsa på vägar till allas möjligheter att delta på sina villkor i församlingens 

verksamhet. UK ger några konkreta uppmaningar och tips till församlingarna: 

• Ge hjälpledarna en grund i hur man bemöter och hjälper personer med olika 

funktionsvariationer. 

• Ta in sakkunnig/erfarenhetstalare inom ämnet för att undervisa i 

hjälpledarutbildning. Eller ge fördjupande kurser för intresserade 

http://notes.evl.fi/julkaisut.nsf/00AF0BE88790852BC22584CC004402BC/$FILE/Aktivt_delaktig.pdf
http://notes.evl.fi/julkaisut.nsf/00AF0BE88790852BC22584CC004402BC/$FILE/Aktivt_delaktig.pdf
http://notes.evl.fi/julkaisut.nsf/00AF0BE88790852BC22584CC004402BC/$FILE/Aktivt_delaktig.pdf
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hjälpledare/söndagsskollärare t.ex. på vilket sätt man kan hjälpa och stöda 

någon med koncentrations- eller inlärningssvårigheter. 

• Utveckla varierande andakter och bekanta sig med möjligheter att hålla 

anpassad mässa. 

UK uppmanar Kyrkans central för det svenska arbetet (KCSA) att utveckla material 

som församlingarna kan använda för att beakta mångfalden. 

 

Motionsskrivarna omfattar utskottets förslag till beslut.  

Diskussion 

Diskussionen som följde visade att UK:s delegater var överens om att denna motion är viktig 

och att åtgärderna behövs. Man lyfte fram att det skulle vara viktigt att i 

hjälpledarutbildningen ta upp funktionsvariationer och andra utmaningar och ge 

hjälpledarna verktyg för att stöda konfirmander med olika behov. Det finns många 

hjälpmedel man kan använda i gudstjänster och konfirmandarbete. Det är forskat att 

oberoende av om en person har inlärningssvårigheter eller funktionsvariationer eller inte så 

stöder t.ex. bilder och tecken kommunikationen och förståelsen. Alternativ och 

kompletterande kommunikation (AKK) är till nytta för alla och mycket material, t.ex. 

bildbanker, finns gratis på nätet. 

 

Diskussionen avslutades efter 3 talturer.  

 

Utskottets förslag till beslut omfattades av de ursprungliga motionsskrivarna och därmed 

fanns bara ett förslag till beslut som också blev beslut i motionen. 

 

UK:s beslut:  

Församlingarna uppmanas att bekanta sig med och ta till sig kyrkans handlingsprogram 

”Aktivt delaktig” också i barn- och ungdomsarbetet. Församlingarna uppmanas att öka 

medvetenheten om funktionsvariationer och söka och satsa på vägar till allas 

möjligheter att delta på sina villkor i församlingens verksamhet. UK ger några konkreta 

uppmaningar och tips till församlingarna:  

• Ge hjälpledarna en grund i hur man bemöter och hjälper personer med olika 

funktionsvariationer. 

• Ta in sakkunnig/erfarenhetstalare inom ämnet för att undervisa i 

hjälpledarutbildning. Eller ge fördjupande kurser för intresserade 

hjälpledare/söndagsskollärare t.ex. på vilket sätt man kan hjälpa och stöda någon 

med koncentrations- eller inlärningssvårigheter. 

• Utveckla varierande andakter och bekanta sig med möjligheter att hålla anpassad 

mässa. 

http://notes.evl.fi/julkaisut.nsf/00AF0BE88790852BC22584CC004402BC/$FILE/Aktivt_delaktig.pdf
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UK uppmanar Kyrkans central för det svenska arbetet (KCSA) att utveckla material som 

församlingarna kan använda för att beakta mångfalden. 

 

14§ Initiativ till diskussion: Verksamhet för alla   

Paragrafen leddes av Sabina Lumivirta. 

 

Sara Grönqvist (sakkunnig; själavård och kyrkans samtalstjänst, Kyrkans central för det 

svenska arbetet) hade lämnat in följande initiativ till diskussion:  

 

När vi trivs och ordnar meningsfull verksamhet i församlingen/samhället minskar risken för 

marginalisering. Studier visar också att det görs färre omhändertagningar om vi klarar av att 

inkludera barn och unga i olika verksamhetsformer.    

Men hur kan vi sänka tröskeln till församlingarnas verksamhet så att alla känner sig 

välkomnade. Det handlar om mer än att säga att detta är nog öppet för alla. Har vi i 

församlingarna en plan för hur ta emot nya deltagare på ungdomskvällen? Är vårt språk 

inkluderande? Och accepterar vi olika beteende och åsikter? Målsättningen är att vara 

öppen och respektfull och skapa en atmosfär som tilltalar alla, men det är en utmaning.   

Vi önskar föra en diskussion på UK 2020 - följ med och se, för att lyfta fram praktiska 

råd hur man gör och hur man kan göra i församlingen för att vara mer öppen och 

inkluderande för alla. Målet i verksamheten är att så många som möjligt återvänder efter 

det första besöket och hoppeligen får nya vänner i församlingens verksamhet.   

För att trivas i en verksamhet så måste jag uppleva att jag är sedd och accepterad. 

Hur gör vi i församlingarna när det kommer en ny med i verksamheten? 

 

Utskottets representant Sofia Palmén (Johannes församling) presenterade resultatet av 

utskottets diskussion och konstaterade att utskottet valde att hålla texten som den är.  

Diskussion 

I diskussionen togs bl.a. upp utmaningarna då man flyttar till annan ort för att studera. 

Tröskeln till att söka sig till en ny församling kan kännas hög. Många församlingar skickar 

välkomstbrev. Kunde man i brevet också tipsa vad av verksamheten som skulle passa just 

mig? 

Några talare sade att kyrkan har mycket bra verksamhet och säger att alla är 

välkomna, men lever vi verkligen som vi lär? Det räcker inte med att säga att alla är 

välkomna, vi måste verkligen bete oss på det sättet också inom kyrkan. 

Det är också viktigt att församlingen tänker igenom hur de kommunicerar utåt, vilka 

kanaler som används. Facebook fungerar för vuxna, men inte unga. Det som läggs ut på 

sociala medier ska inte bara vara reklam, utan också visa att verksamheten ägt rum och ge 

en positiv bild av den.  
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En talare ställde också frågan hur vi egentligen ser på vår kyrka. Ser vi kyrkan som en 

institution som ordnar verksamhet eller som familjegemenskapen? 

 

Diskussionen avslutades efter 17 talturer.     

 

Plenum ajournerades kl. 17.38 till kl. 19. 

 

15§ Initiativ till diskussion: Koldioxidneutral kyrka 2030 

Plenum öppnades för fortsatta förhandlingar fredag 24.1 kl. 19.03, röstlängd 91. 

Paragrafen leddes av Sabina Lumivirta.  

 

Tanja Holm (Åbo svenska församling) hade lämnat in följande initiativ till diskussion:  

 

“Evangelisk-lutherska kyrkan i Finland förbinder sig att nationellt och internationellt arbeta 

för att bekämpa klimatförändringen med målet att begränsa uppvärmningen till 1,5 grader 

jämfört med förindustriell tid.” – Kyrkans energi- och klimatstrategi godkändes den 26 

februari 2019. 

Citatet är från kyrkans energi- och klimatstrategi och utgör huvudsakliga målet i 

strategin.  Samma strategi innehåller dessutom ett antal konkreta delmål som är beskrivna 

här under och som är utarbetade av strategigruppen för att uppnå det övergripande målet. 

En den av delmålen är riktade till förvaltningen, kyrkostyrelsen och till stiften. Men delmålen 

innehåller även konkreta förslag till församlingar och enskilda församlingsbor.  

Kyrkans miljödiplom: Kyrkan har sedan 2001 haft ett eget miljösystem som är 

skräddarsytt enligt församlingarnas behov, Kyrkans miljödiplom. Det har uppdaterats 

regelbundet och för närvarande utarbetas en reviderad upplaga av handboken. Kyrkans 

miljösystem används i rätt stor utsträckning i församlingarna. Miljödiplomet fungerar som 

ett verktyg för att uppnå målen i kyrkans energi- och klimatstrategi, och i det preciseras 

också många av målen i strategin. 

Evangelisk-lutherska kyrkan i Finland består av församlingar och kyrkliga 

samfälligheter som är självständiga i beslutsfattandet. Målen i strategin gäller både hela 

kyrkan och varje församling. Församlingarna bjuds in till Evangelisk-lutherska kyrkan i 

Finlands klimattalko: låt oss tillsammans göra kyrkan kolneutral senast 2030! Med sina 

konkreta åtgärder för att bekämpa klimatförändringen förmedlar kyrkan hopp. Mitt i 

klimatångesten och pessimismen vill vi ingjuta hopp och inspirera kyrkans medlemmar och 

andra att arbeta för att hejda klimatförändringen. Vi hinner ännu agera, men ingen tid får 

förspillas! 

Läs mer om kolneutral kyrka 2030 och delmålen i kyrkans energi och klimatstrategi 

här: https://evl.fi/plus/samhalle-och-kyrka/hallbar-utveckling/kolneutral-kyrka    

Strategin, d.v.s. planen för att uppnå kolneutralitet, finns nu utarbetad samt miljödiplomet 

finns i användning i många församlingar för att jobba på ärendet vidare på nationellt, stifts 

https://evl.fi/plus/samhalle-och-kyrka/hallbar-utveckling/kolneutral-kyrka
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och lokalplan. Det som UK kunde diskutera är hur man ytterligare kunde göra insatser i 

lokalförsamlingar för att främja ärendet och vilka de delmålen är som lokalförsamlingarna 

och församlingsborna kan ta åt sig för att jobba emot klimateffekterna. 

 

Utskottets representant Birger Sirviö (Petrus församling) och Elin Sandström (Pedersöre 

församling) presenterade resultatet av utskottets diskussion och konstaterade att det i 

utskottet diskuterades hur församlingarna kunde sträva efter en klimatsmart och 

koldioxidneutral kyrka. Utskottet konstaterade att ämnet är mycket brett och innefattar 

många olika aspekter. Miljömedvetna val i kyrkan är till exempel att satsa på 

lokalproducerade produkter och möjliga samarbeten med lokala bönder, cykla istället för att 

åka bil, ordna busstransporter till lägergårdar och installera solpaneler vid församlingens 

fastigheter. I diskussionen togs även upp konversion av gamla bilar till etanoldrift för att 

minska användningen av fossila bränslen och istället använda förnybara biobränslen, i detta 

fall bioetanol E85 tillverkad av biologiskt avfall. Även val av elleverantör på basen av 

produktionsform diskuterades.  Församlingars samarbete med lokala bönder diskuterades i 

utskottet. Ett samarbete skulle då innebära bortfall av mellanhänder och transporter.  

 

Utskottet uppmanar till diskussion i plenum om klimatsmarta val och hur församlingarna 

kunde arbeta för att minska klimateffekterna. Hur kan kyrkan uppmana församlingarna att 

ta miljövänliga beslut? 

 

Initiativtagare hade inget att tillägga, utskottet hade gjort ett gott arbete.  

Diskussion 

I diskussionen kom det fram att frågan om klimatsmarta församlingar mycket är en fråga om 

ekonomi och lagstiftning. Många församlingar måste spara och se över sin ekonomi och 

billigare alternativ är inte alltid klimatsmarta. Vi behöver ta vårt ansvar på individplan, men 

de stora förändringarna behöver ske genom beslutsfattning. 

Skogen lyftes också fram i diskussionen. Det är viktigt att komma ihåg att många 

församlingar äger skog. Kyrkan är enskilt största skogsägare (av de privata) i Finland och i 

behov av hållbar skogsvårdsplan.  

Församlingarna kunde också se över sina värme- och energikällor och kostnader. 

Genom att sänka temperaturen med en grad i kyrkorna skulle det ge 5% energisänkning.  

 

Diskussionen avslutades efter 15 talturer.  
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16§ Motion: Egen kaffekopp på kyrkkaffet - konkret kampanj för att 

väcka diskussion kring koldioxidneutral kyrka 2030 

Paragrafen leddes av Ditte Sandholm. 

 

Tanja Holm (Åbo svenska församling), Ditte Sandholm (Vasa svenska församling) och Sabina 

Lumivirta (Johannes församling) hade lämnat in följande motion: 

  

Enligt kyrkans energi-och klimatstrategi, som blev godkänd 2019, ska kyrkan vara 

koldioxidfri 2030. Mer info på webbsidan: https://evl.fi/plus/samhalle-och-kyrka/hallbar-

utveckling/kolneutral-kyrka 

Nu behövs många konkreta gärningar på alla fronter för att uppnå detta. En av 

strategierna för att uppnå detta är att väcka diskussion kring ämnet och att vara en 

föregångare i samhällsdiskussionen. För att ta fram kampanjen om koldioxidfri kyrka 2030 

föreslår motionsskrivarna att församlingarna inför en kampanj i sin kommunikation och i sin 

verksamhet där alla medlemmar tar med sig sin egen kaffekopp till kyrkkaffet och andra 

evenemang där kaffet eller dryckerna i vanliga fall skulle serveras i plast eller pappersmugg. 

Själva kampanjen kommer inte ha en stor miljöpåverkan men i.o.m. idén är simpel och 

konkret så är budskapet enkelt att få fram via denna kampanj och idén är att kampanjen 

väcker diskussion.  

Förslag till beslut: 

Ungdomens Kyrkodagar uppmanar alla församlingar i Borgå stift att införa "egen 

kaffekopp på kyrkkaffet" kampanjen i deras kommunikation och verksamhet för att 

starta diskussion om de miljöpåverkningar som vi alla bidrar till samt för att på ett 

konkret sätt föra fram informationen om kyrkans mål att bli kolneutral 2030. 

 

Utskottets ordförande Jamika Sandbäck (Kronoby församling) (ordförande) och sekreterare 

Sabina Lumivirta (Johannes församling) presenterade resultatet av utskottets diskussion. 

 

Alternativ för engångsmuggar i kyrkkaffet: 

• Köpa in transportbara muggar till församlingen och ha diskvärdar (så som 

kyrkvärdar)  

• Fundera på att muggarnas material är hållbart och att minimera muggarnas avtryck 

• Då kopparna diskas kunde man tänka på vilket är det mest ekologiska sättet (hur 

ekologiskt är det med t.ex. restaurangdiskmaskin?) 

• I längden sparar det pengar om man inte använder engångs kärl 

• Allmänt i verksamheten kunde man satsa på att ha koppar från församlingen eller 

uppmana folk att ta koppar med 

https://evl.fi/plus/samhalle-och-kyrka/hallbar-utveckling/kolneutral-kyrka
https://evl.fi/plus/samhalle-och-kyrka/hallbar-utveckling/kolneutral-kyrka
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• Om man tar egen kopp med kan barnen peta på muggen under gudstjänsten  

Tips till mer ekologiskt kyrkkaffe: 

• Man kan ha en alternativ servering där kärl inte behövs (t.ex. lokala snacks, morot, 

gurka, tomat, paprika, äpple, päron, saltapinnar) 

• Församlingarna kunde fundera ifall man kan lämna bort kaffet och teet eftersom 

kaffe och teblad i sig har ett väldigt stort klimatavtryck 

• Kyrkkaffe picknick med egna kärl  

• Kyrkkaffe i buskarna: om det finns bär i omgivningen kan man gå ut och plocka bär 

• Knytkalas: församlingen kan bjuda på något och församlingsmedlemmar kan hämta 

annat att äta t.ex. bulla (exempel Matteus – en del ibland har bakat bulla till kaffet) 

• Uppmana folk att ta med vattenflaska 

• Besök till närliggande café (exempel Vanda svenska) 

• Det är inte maten och drickan som är viktigt utan det att man möts efter 

gudstjänsten = själsligt kyrkkaffe  

Utskottets förslag till beslut:  

Ungdomens Kyrkodagar uppmanar alla församlingar i Borgå stift, som använder sig 

av engångskärl, att införa “egen kaffekopp” kampanjen i deras kommunikation och 

verksamhet för att starta diskussion om de miljöpåverkningar som vi alla bidrar till 

samt för att på ett konkret sätt föra fram informationen om kyrkans mål att bli 

kolneutral 2030. 

Motionsskrivarna stöder utskottets förslag till beslut.  

 

Diskussion 

I diskussionen kom bl.a. förslaget att ordna kyrkkaffet i ett närbeläget café eftersom det 

stöder den lokala ekonomin och caféet inte har engångsmuggar. I så fall borde församlingen 

också tänka igenom hur man gör ekonomiskt eftersom alla inte har råd att gå på café och 

kyrkkaffet i så fall skulle bli uteslutande. 

Man diskuterade också att det finns för och nackdelar med både engångsmuggar och 

återanvändbara muggar. Engångsmuggar innebär ett avfallsproblem, medan diskande av 

muggar kräver mera vatten och kemikalier. I diskussionen nämndes också att 

kaffeproduktionen i sig belastar klimatet och man kunde fundera ifall kyrkkaffet kunde 

ersättas med något annat. Det är ändå gemenskapen som är det viktiga. 

UK:s beslut:  

Ungdomens Kyrkodagar uppmanar alla församlingar i Borgå stift, som använder sig 

av engångskärl, att införa “egen kaffekopp” kampanjen i deras kommunikation och 



20 
 

verksamhet för att starta diskussion om de miljöpåverkningar som vi alla bidrar till 

samt för att på ett konkret sätt föra fram informationen om kyrkans mål att bli 

kolneutral 2030. 

Diskussionen avslutades efter 15 talturer. 

Plenum ajournerades kl. 19.52 till lördag 25.1 kl. 9.45.  

17§ Initiativ till diskussion: Behövs vattenflaskan i matsäcken från 

Höstdagarna? 

Plenum öppnades för fortsatta förhandlingar lördag 25.1 kl. 9.40, röstlängd 91 

Paragrafen leddes av Ditte Sandholm. 

 

Hanna Wikström och Zackarias Böckelman (Vasa svenska församling) hade lämnat in 

följande initiativ till diskussion:  

 

När deltagarna far från Höstdagarna får de en matsäck som innehåller en vattenflaska. I 

matsäcken brukar också finnas smörgås, frukt, något gott och något annat att dricka. Att 

inte ha vattenflaskan i matsäcken som packas på HD skulle spara resurser för både 

evenemanget som ordnas och miljön.  

Kan vattenflaskan i matsäcken bytas ut mot att det står i packningslistan inför 

evenemanget att en vattenflaska ska tas med? Värdarna för HD skulle på sista samlingen 

kunna påminna deltagarna om att fylla på sina vattenflaskor. 

Hur mycket det än påminns kommer det att finnas deltagare som glömmer sin 

vattenflaska, vad kan göras åt det? Ska ungdomsarbetsledarna få några vattenflaskor 

tillsammans med matsäckarna till de deltagare som glömt vattenflaskan? Finns det andra 

sätt att göra matsäcken mer miljövänlig på? 

 

Utskottets representant Emilie Jäntti presenterade utskottets arbete, där bland annat fokus 

flyttats från HD till att mer gälla UK och andra kyrkliga evenemang.  

 

Hur kan kyrkliga evenemang bli mera miljövänliga? 

Att delta i kyrkliga evenemang så som UK och HD är roligt, men är samtidigt belastande för 

naturen. Godispåsar och limsaflaskor i caféet, matsäckar, engångsbestick, maten som 

serveras, transport, uppvärmning av boendet och mer är sådant som belastar klimatet. 

Vi vill att man diskuterar hur de kyrkliga evenemang vi deltar i kunde göras mera 

miljövänliga. Kan man servera mer vegetarisk mat? Kan man ha ekologiska produkter i 

caféet? Hur kan man minska mängden plast? Vilket är vårt eget ansvar? 

Diskussion 

I diskussionen fick frågan om vegetarisk mat mycket utrymme och åsikterna var delade. En 

del tyckte att all mat kunde vara vegetarisk, medan andra inte alls ville ha vegetarisk mat. 
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Det är också viktigt att man satsar på den vegetariska maten och ser till att den smakar bra 

och är mättande. Många tyckte också att man framom vegetarisk mat kunde satsa på 

närproducerad mat. 

Man diskuterade också transporten till evenemangen. Istället för många halvfulla 

bussar kunde samma buss ta deltagare från flera församlingar så att bussen fylls. Förutom 

transporten kunde arrangörerna också se över utrymmena och hur man sköter 

uppvärmningen. 

I flera talturer lyfte man också fram avfallshanteringen och hur viktigt det är att 

lämna tillbaka pantflaskor. Några tyckte också att man inte behöver dricka så mycket läsk 

under evenemangen utan nöja sig med sin vattenflaska. 

 

Diskussionen avslutades efter 30 talturer.  

 

 

18§ Initiativ till diskussion: Vad behövs för en ”grön skriba?” 

Paragrafen leddes av Ditte Sandholm. 

 

Maria Björkgren-Vikström (sakkunnig; skolsamarbete och konfirmandarbete, Kyrkans central 

för det svenska arbetet) hade lämnat in följande initiativ till diskussion:  

 

Enligt den finlandssvenska Ungdomsbarometern (2018) känner 79% av ungdomarna oro för 

miljön. I den nationella självutvärderingen 2019 som drygt 14 000 konfirmander och 

hjälpledare deltog i svarade 75 % av konfirmanderna och 89% av hjälpledarna att miljöfrågor 

är viktiga för dem. I den nya konfirmandplanen ”Ett stort under” betonas att människan och 

naturen hör samman. Den kristna tron och vårt ansvar för skapelsen hör ihop. Både 

förundran över skapelsen och strävan till en ekologisk hållbar livsstil behöver finnas med 

under konfirmandtiden.  

En arbetsgrupp inom kyrkan har jobbat fram kriterier och mål för en ”grön skriba.” 

De kommer att finnas tillgängliga på UK:s hemsida i mitten av januari 

evl.fi/ungdomenskyrkodagar/uk-2020..  

Vad kan vi i församlingarna konkret göra för att förverkliga en ”grön skriba”? Vilka 

tankar, attityder och rutiner behöver omprövas? Hur kan konfirmandtiden förmedla positiva 

upplevelser av naturen? Hur kan man tillsammans bearbeta klimatångesten och oron inför 

framtiden? Är det alls viktigt att församlingens konfirmand- och ungdomsarbete strävar 

efter miljöansvar? 

 

Utskottets representanter meddelade att utskottet efter diskussionen valt att ändra 

initiativet till en motion och föreslår följande som beslut. 

https://evl.fi/plus/verksamhet/fostran/konfirmandarbetet/gron-skriba


22 
 

Förslag till beslut: 

Ungdomens Kyrkodagar 2020 kräver att församlingarna i Borgå stift ska infoga gröna 

vanor med i sitt konfirmandarbete under hela konfirmandtiden och lära 

konfirmanderna att ta hand om skapelsen i enlighet med läroplanen Ett stort under, 

som trädde i kraft i oktober 2018. Detta kan göras till exempel genom att inför varje 

läger fastställa tillsammans med konfirmanderna 10 ekobud för lägret, bland annat 

avfallssortering, insamling av pantflaskor och att spara på vatten genom att 

uppmuntra till kortare duschtid. Tanken är att dessa vanor också tas i bruk i 

vardagen efter konfirmandtiden. Grön skriba konceptet erbjuder material för att 

förverkliga detta. 

 

Initiativtagaren kommenterade att detta handlar om att konkretisera, ge riktlinjer – learning 

by doing. Leva som vi skulle vilja. Handlar mycket om att ge möjlighet att vara i naturen. Att 

uppleva att vi är en del av skapelsen som Gud har gett oss. Att vi själva ska må bra. Viktigt ge 

tid att prata om hur det känns.  

Diskussion 

I diskussionen var man överens om att det är viktigt att fundera på hur en grön skriba ser ut, 

men att man behöver beakta många olika förutsättningar och behov. Grön skriba kan 

innebära att många som undervisar behöver se över sina tidigare lektionsplaner. 

En talare sade att det är bra att komma ihåg att man kan inkorporera att ta hand om 

naturen och skapelsen på ett naturligt sätt. Man kan utveckla det man har och t.ex. ha en 

vandring när man pratar om skapelsen. Mycket kan man lägga in i lekar och kvällsprogram, 

t.ex. miljöstafett eller bioskräpstafett. 

Några lyfte fram avfallshantering. Det är viktigt att man sorterar under skriban och 

försöker minska på mängden plast. Man diskuterade också om pappershanddukar kunde 

ersättas med vanliga handdukar. 

Några tyckte att man kunde göra hela skriban utomhus som en vandring eller ett 

tältläger. Detta passar dock inte alla. T.ex. kan det bli svårt med personer med 

funktionsvariationer eller olika fysiska förutsättningar. Personer med pollenallergi får det 

också jobbigt om man är mycket ute på sommaren. Man måste också komma ihåg att alla 

inte har ekonomiska förutsättningar för att skaffa t.ex. rinka. Kunde man då samarbeta med 

t.ex. scouterna? 

I diskussionerna var man oense om formuleringen i utskottets förslag till beslut. En 

del tyckte att det inte kan stå att UK ”kräver”, utan att det hellre ska stå att UK ”uppmanar”.  

 

Jakob Nylund och Jennifer Lithén lämnade in ett nytt förslag till beslut. 

Nylund/Lithéns förslag till beslut: 

Ungdomens Kyrkodagar 2020 uppmanar församlingarna i Borgå stift att infoga gröna 

vanor i sitt konfirmandarbete under hela konfirmandtiden samt att lära 
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konfirmanderna ta hand om skapelsen i enlighet med läroplanen ”Ett stort under”, 

som trädde i kraft i oktober 2018. Detta kan göras till exempel genom att inför varje 

läger fastställa tillsammans med konfirmanderna 10 ekobud för lägret, bland annat 

avfallssortering, insamling av pantflaskor och att spara på vatten genom att 

uppmuntra till kortare duschtid. Tanken är att dessa vanor förhoppningsvis tas i bruk 

i vardagen efter konfirmandtiden. Grön skriba konceptet erbjuder material för att 

förverkliga detta.  

 

Vid omröstningen fick utskottets förslag till beslut flest röster.  

UK:s beslut:  

Ungdomens Kyrkodagar 2020 kräver att församlingarna i Borgå stift ska infoga gröna 

vanor med i sitt konfirmandarbete under hela konfirmandtiden och lära 

konfirmanderna att ta hand om skapelsen i enlighet med läroplanen Ett stort under, 

som trädde i kraft i oktober 2018. Detta kan göras till exempel genom att inför varje 

läger fastställa tillsammans med konfirmanderna 10 ekobud för lägret, bland annat 

avfallssortering, insamling av pantflaskor och att spara på vatten genom att 

uppmuntra till kortare duschtid. Tanken är att dessa vanor också tas i bruk i 

vardagen efter konfirmandtiden. Grön skriba konceptet erbjuder material för att 

förverkliga detta. 

 

Debatten avslutades efter 20 talturer.  

 

Plenum ajournerades kl. 11.26 till kl. 12.45. 

 

19§ Initiativ till diskussion:  Hur kan man göra undervisningen 

intressantare och mer givande för konfirmanderna? 

Plenum öppnades för fortsatta förhandlingar kl. 12.49. 

Sabina Lumivirta ledde paragrafen.  

 

Erica Långström (Jomala församling) och Julia Danielsson (Saltviks församling) hade lämnat 

in följande initiativ till diskussion:  

 

Efter flera år som hjälpledare under skribaläger och skribadagar är vi bekymrade för hur 

konfirmanderna upplever undervisningen. Konfirmanderna brukar vara väldigt överens om 

att lektionerna är det tråkigaste under dagen/lägret, vilket är synd och något som jag tror 

att vi kan ändra på.  

• Kan vi göra något åt detta? Hur kan vi få lektionerna att upplevas som intressantare 

för konfirmanderna?  
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• Handlar det om konfirmandernas inställning? Upplevs begreppet lektioner i sig vara 

alldeles för negativt klingande? 

• Kan man variera lektionsmiljön? Mindre katederundervisning? Utföra grupparbeten? 

Kreativa arbeten? Diskussionsuppgifter? Dramatiseringar?  

• Hur gör ni i er församling? Utbyte av tips och trix mellan olika församlingar: Hur gör 

man för att variera undervisningen och få konfirmanderna att uppfatta lektionerna 

som lite intressantare och mer givande? 

 

Utskottets representanter redogjorde för utskottets arbete. Utskottet beslöt göra om 

diskussionsinitiativet till en motion. 

Utskottets förslag till beslut: 

Vi vill uppmana församlingarna i Borgå stift att tänka igenom sin 

konfirmandundervisning för att göra undervisningen mer tillgänglig och intressant 

för konfirmanderna. I denna genomgång vill vi att ungdomar (hjälpisar, ledare) aktivt 

får delta i planeringen genom en arbetsgrupp, vars mål är att aktivt förbättra 

konfirmandarbetet, och som innehåller både hjälpisar och anställda. Vi anser att 

katederundervisning och konceptet med ”lektioner” borde undvikas i linje med ’Ett 

stort under’ -konfirmandarbetsplanen från 2017, och alternativa 

undervisningsmetoder (t.ex. dramatiseringar, diskussioner, praktiskt arbete och 

andra sätt att sätta ungdomarnas intressen i fokus) uppmuntras. Dessutom vill vi 

uppmana nästa års UK-delegater att rapportera hur planeringsarbetet gått till. 

 

Initiativtagarna hade inget att tillägga.  

 

Diskussion 

I diskussionen delade man med sig flera bra exempel på hur undervisningen redan är bra på 

många ställen. Talarna bjöd också på många tips. T.ex. diskussioner, learning by doing, 

utnyttja digitalt material, Story of God, musik och film. Om man har utantilläsningar behöver 

de också göras på ungdomarnas egna metoder. 

Man lyfte också fram att alla lär sig på olika sätt och att det därför är viktigt att 

variera undervisningen och ta i beaktande multipla intelligenser. Katederundervisning kan 

också vara bra, men det får inte vara den enda undervisningsmetoden. Det är viktigt att 

ungdomarna får vara mer delaktiga både i planeringen och undervisningen. 

Också hjälpledarnas roll lyftes fram. De är också lärare, men mera som gott exempel. 

En talare uttryckte att ”vi är ju lärare till konfirmanderna, men de ska inte fatta det”. Samma 

talare uppmanade de som är hjälpledare och unga vuxenledare på läger att själva läsa 

igenom konfirmandplanen och sedan kunna påpeka (på ett ödmjukt sätt) åt de anställda när 

planen inte följs. 
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UK:s beslut: 

Vi vill uppmana församlingarna i Borgå stift att tänka igenom sin 

konfirmandundervisning för att göra undervisningen mer tillgänglig och intressant 

för konfirmanderna. I denna genomgång vill vi att ungdomar (hjälpisar, ledare) aktivt 

får delta i planeringen genom en arbetsgrupp, vars mål är att aktivt förbättra 

konfirmandarbetet, och som innehåller både hjälpisar och anställda. Vi anser att 

katederundervisning och konceptet med ”lektioner” borde undvikas i linje med ’Ett 

stort under’ -konfirmandarbetsplanen från 2017, och alternativa 

undervisningsmetoder (t.ex dramatiseringar, diskussioner, praktiskt arbete och 

andra sätt att sätta ungdomarnas intressen i fokus) uppmuntras. Dessutom vill vi 

uppmana nästa års UK-delegater att rapportera hur planeringsarbetet gått till. 

 

Diskussionen avslutades efter 17 talturer. 

 

20§ Initiativ till diskussion: Mental ohälsa 

Paragrafen leddes av Sabina Lumivirta. 

 

Matteus Ungdom hade lämnat in följande initiativ till diskussion:  

 

Mental ohälsa ökar bland unga och unga vuxna. Det är många som på olika sätt mår dåligt 

och behöver hjälp. Sjukvården har begränsade resurser och det kan ibland gå lång tid innan 

man får den hjälp man behöver eller sjukvården hittat rätt.  

Vi skulle vilja diskutera vad vi som kyrka kan erbjuda, hur kan vi stötta ungdomar i 

deras kamp för sin egen eller för sina kompisars mentala hälsa. 

 

Utskottets representant presenterade utskottets arbete. I utskottet talades om mental 

ohälsa som vi definierades enligt följande: Att man mår psykiskt dåligt på grund av till 

exempel dålig självkänsla/självbild, ensamhet eller dylikt. Utskottet vill lyfta fram följande 

saker: 

Vardag 

• Att mental ohälsa och dess bemötande borde tas upp i hjälpisutbildningen, även 

anställda ska få utbildning. 

• Sänka tröskeln för samtal, göra det mindre tabu att tala om saker ”inget problem är 

för litet”. 

• Chattjour 

• Mera verksamhet, vilket skulle bygga upp förtroende med anställda. 

• Skolbesök 

• Inte skämta om mental ohälsa. 
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Skribaläger 

• Enskilda diskussioner vid lägerstart. 

• Utse ”stödpersoner” som man kan tala med under läger. 

 

Initiativtagarna tyckte att utskottet gjort ett bra arbete.  

Diskussion 

I diskussionen talade man mycket om hjälpledarnas roll på läger. Även om de vuxna har 

ansvaret så är hjälpledarna oftast de som först får möta lägerdeltagarnas psykiska ohälsa 

eftersom tröskeln är lägre till en hjälpledare som är närmare i ålder än vuxna. Därför 

behöver man i hjälpledarutbildningen ge mer verktyg åt hjälpledarna så att de t.ex. vet vad 

de ska göra om någon får en panikattack. Det är viktigt att tillsammans med hjälpledarna gå 

igenom krisplaner och kriskommunikation. Det är också viktigt att hjälpledarna förstår och 

vet vem de kan föra saken vidare till. Hjälpledarna ska inte ta en professionell vuxens 

ansvar. Det är också viktigt att tala om hjälpledarnas psykiska hälsa och ohälsa. 

För att sänka tröskeln för att våga tala om det som är jobbigt uppmanades 

delegaterna våga vara sårbara. Om man själv visar att det är okej att vara svag och gå och 

prata med någon så vågar andra också göra det. Alla är vi olika och bär på olika problem. 

Därför är det också viktigt att vi bemöter varandra utan fördomar. 

 

Diskussionen avslutades efter 11 talturer.  

  

21§ Motion: Inför toapasset i församlingarnas fastigheter 

Paragrafen leddes av Sabina Lumivirta. 

 

Ditte Sandholm (Vasa svenska församling), Sabina Lumivirta (Johannes församling) och Tanja 

Holm (Åbo svenska församling) hade lämnat in följande motion:  

 

Toapasset finns till för att underlätta livet för personer som på grund av sjukdom, 

exempelvis tarmsjukdom, endometrios eller en neurologisk sjukdom, behöver uppsöka en 

toalett flera tiotals gånger under dagen. Genom att visa upp toapasset meddelar man om 

ett akut behov av att besöka toaletten på grund av sin sjukdom. Ett toapass-klistermärke 

signalerar att fastigheten har en toalett som kan besökas av toapass innehavare. Toapass 

innehavaren vet då att hen inte behöver förklara sin sjukdom eller motivera behovet av 

toalett. Mera information om toapasset på svenska hittar du på följande webbadress: 

https://crohnjacolitis.fi/pa-svenska/toapasset/ 

Även om många av toaletterna i församlingarnas fastigheter fritt finns tillgängliga 

kan det kännas svårt att besöka dessa, speciellt om man inte själv har kontakt till 

församlingen. Församlingarna har också exempelvis kontorsbyggnader där det finns 

toaletter som kunde vara tillgängliga, men som personer i akut behov av toalettbesök inte är 

https://crohnjacolitis.fi/pa-svenska/toapasset/
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medvetna om. Införandet av toapasset i församlingarnas och samfälligheternas fastigheter 

kräver endast en registrering av fastighetens uppgifter till Chrons ja Colitis ry, som har hand 

om toapasset, samt att toapass-klistermärken (fås av Chrons ja Colitis ry) sätts upp vid 

fastigheten. Toaletten finns sedan tillgänglig enligt fastighetens öppethållningstider.  

Förslag till beslut: 

Ungdomens Kyrkodagar 2020 uppmanar församlingarna och samfälligheterna i Borgå 

stift att ta i bruk toapasset i sina fastigheter. Detta gör de genom att registrera 

fastighetens adress på toalettpassets webbsida (webbadress nedan) och genom att 

fästa klistermärken vid fastigheter och toaletter, som toapasset gäller. Genom detta 

kan kyrkan bidra till att öka livskvaliteten och bredda livsmiljön för personer som 

lever med en sjukdom som påverkar tarm- och urinfunktion samt bli en mer 

tillgänglig plats för alla. 

https://crohnjacolitis.fi/vaikuttaminen/vessapassi/ilmoita-uusi-vessapassipaikka/  

 

Utskottets representant presenterade utskottets förslag till beslut.  

Utskottets förslag till beslut: 

Ungdomens Kyrkodagar 2020 uppmanar församlingarna och samfälligheterna i Borgå 

stift att ta i bruk toapasset i sina fastigheter. Detta gör de genom att registrera 

fastigheternas adresser på toalettpassets webbsida 

https://crohnjacolitis.fi/vaikuttaminen/vessapassi/ilmoita-uusi-vessapassipaikka/ 

och genom att fästa klistermärken vid fastigheter och toaletter, som toapasset 

gäller. Dessutom uppmanar Ungdomens Kyrkodagar 2020 kyrkomötet att göra en 

rekommendation att kyrkans fastigheter tar i bruk toapasset. Kyrkan ska vara en 

tillgänglig plats för alla och genom att införa toapasset kan kyrkan bidra till att öka 

livskvaliteten och bredda livsmiljön för personer som lever med en sjukdom som 

påverkar tarm- eller urinfunktion.  

 

Motionsskrivarna godkänner utskottets förslag till beslut. 

 

Ingen begärde taltur och UK beslöt enligt utskottets förslag eftersom motionsskrivarna 

omfattade det. 

UK:s beslut  

Ungdomens Kyrkodagar 2020 uppmanar församlingarna och samfälligheterna i Borgå 

stift att ta i bruk toapasset i sina fastigheter. Detta gör de genom att registrera 

fastigheternas adresser på toalettpassets webbsida 

(https://crohnjacolitis.fi/vaikuttaminen/vessapassi/ilmoita-uusi-vessapassipaikka/) 

och genom att fästa klistermärken vid fastigheter och toaletter, som toapasset 

gäller. Dessutom uppmanar Ungdomens Kyrkodagar 2020 kyrkomötet att göra en 

https://crohnjacolitis.fi/vaikuttaminen/vessapassi/ilmoita-uusi-vessapassipaikka/
https://crohnjacolitis.fi/vaikuttaminen/vessapassi/ilmoita-uusi-vessapassipaikka/
https://crohnjacolitis.fi/vaikuttaminen/vessapassi/ilmoita-uusi-vessapassipaikka/
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rekommendation att kyrkans fastigheter tar i bruk toapasset. Kyrkan ska vara en 

tillgänglig plats för alla och genom att införa toapasset kan kyrkan bidra till att öka 

livskvaliteten och bredda livsmiljön för personer som lever med en sjukdom som 

påverkar tarm- eller urinfunktion.  

 

 

22§ Motion: Förbättra samarbetet mellan UK och kyrkomötet samt UK 

och stiftsfullmäktige i Borgå stift 

Paragrafen leddes av Ditte Sandholm. 

 

Tanja Holm (Åbo svenska församling), Kajsa Lassila (Åbo svenska församling), Måns Vikström 

(Åbo svenska församling), Axel Kaaro (Matteus församling) och Sabina Lumivirta (Johannes 

församling) hade lämnat in följande motion:  

 

En kort diskussion med den svenskspråkiga kyrkomötes (senare KM) delegaten Åsa A. 

Westerlund avslöjar att samarbetet och informationsflödet mellan UK och kyrkomötet 

kunde förbättras. Samma uppfattning fick UK-arbetsgruppen som besökte evenemanget 

Kirkolliskokous kohtaa lapset ja nuoret i maj 2019. På evenemanget höll UK-arbetsgruppen 

en diskussionspunkt åt KM delegaterna för att berätta om besluten från UK 2019. Under 

diskussionerna med delegaterna blev det väldigt klart att de finskspråkiga delegaterna (som 

utgör majoriteten av KM) inte visste mycket om UK eller UK:s beslut. De var mycket 

intresserade att höra mer om UK och om de saker som diskuterades på UK och flera av 

delegaterna bad om att personligen få UK protokollen, så att de skulle få en inblick i vad 

ungdomar tycker och tänker, samt vilka ärenden som är aktuella för ungdomar. KP:s artikel 

om evenemanget: https://www.kyrkpressen.fi/aktuellt/57509-kyrkomotet-motte-unga.html 

I dagens läge skickas UK protokollen enligt UK:s beslut till respektive mottagare. Protokollen 

skickas till de svenskspråkiga delegaterna i kyrkomötet och till stiftsfullmäktigedelegaterna 

via sekreteraren, säger Stefan Myrskog. Dessa är de vanligaste metoderna att idag få UK:s 

budskap vidare. Men som det tidigare kom fram behöver UK komma på fler sätt att föra 

fram sitt budskap på KM nivå, men speciellt stiftsnivå.  

Åsa A. Westerlund, kyrkomötets ombud, kommenterar samarbetet mellan UK och 

kyrkomötet på följande vis: “Under de tre senaste kyrkomötesperioderna har KM gjort 

beslut rörande barnkonsekvensbedömning och hörande av barn och unga både i 

församlingar och helhetskyrkan. KM har två gånger ordnat tillfällen för hörande av barn och 

unga. KM har inte ordnat något motsvarande tillfälle för någon annan grupp i kyrkan, alltså 

är barnens och ungdomarna hörningschans en särställning. Tillfällena har varit inspirerande 

och uppskattade, men dock har ärenden diskuterats på en väldigt allmän nivå.  

Med tanke på att barnens och ungdomarnas röst skall höras i vår kyrka, är det viktigt att 

hörande sker på många beslutsnivåer och beredningsskedet i olika aktuella frågor. Därför är 

det viktigt att ha strukturer och rutiner i hörandet speciellt i stiften och kyrkostyrelsen. 

https://www.kyrkpressen.fi/aktuellt/57509-kyrkomotet-motte-unga.html
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Hörande är viktigt i alla frågor, inte enbart i ärenden som explicit har att göra med 

ungdomsverksamhet.”  

Motionsskrivarna önskar att UK 2020 kunde diskutera och skriva ner sina förslag på olika 

metoder på hur samarbetet och kommunikationen mellan UK och KM, men speciellt 

stiftsfullmäktige kan förbättras och hur ärendena som diskuteras på UK mer effektivt skulle 

nå fram de rätta beslutsfattarna.  

• Hur kan stiftsfullmäktige/KM ombudens delaktighet på UK uppmuntras i högre grad 

eller borde formen av deltagandet omformas?  

• Kunde arbetsgrupperna i stiftsfullmäktige/KM be om utlåtanden av UK då de 

behandlar ett ärende? Hur skulle detta fungera?  

• Kunde UK delegater bli bjudna till kyrkomötets samlingar/utskott vid ärenden där 

ungdomar kunde höras i?  

• Behövs det klarare UK kontaktpersoner inom dessa två organen som är utnämnda 

för att föra ärendena från UK vidare? 

• Kunde stiftsfullmäktige/KM ombuden skicka in motioner till UK? Se exempel från 

Sverige: https://svenskakyrkansunga.se/arrangemang/duk19/ 

• Kunde alla protokoll skickas i elektroniskt format till alla Stiftsfullmäktige och KM 

ombud oavsett deras språk?  

• Skapa ett protokollarkiv på evl.fi/plus eller någon annan plattform som är ett 

naturligt ställe för stiftsfullmäktige och kyrkomötesombuden att leta information på. 

Förslag till beslut:  

UK 2020 sammanställer en lista med förbättringsförslag på ökad och förbättrad 

kommunikation till stiftsfullmäktige och kyrkomötet. UK skickar även protokollen i 

elektroniskt format till alla delegater i stiftsfullmäktige i Borgå stift och kyrkomötet 

oavsett deras språk. Dessutom skapas ett UK protokollarkiv på Sakasti. 

 

Utskottets representant presenterade utskottets arbete och ett eget förslag till beslut. 

Utskottets förslag till beslut: 

UK2020 utser en grupp representanter som ska presentera UK:s beslut inför 

Stiftsfullmäktiges sammanträde den 26.05.2020. UK 2020 uppmanar att 

motsvarande representationer ska ske inför majmötet vartannat år hädanefter, så 

att det infaller på Stiftsfullmäktiges första och tredje år under mandatperioden. 

UK:s protokoll ska skickas årligen till alla ombud i Stiftsfullmäktige för Borgå 

stift före maj samt till Borgå stifts ombud i kyrkomötet. 

Alla UK protokoll skall samlas i ett protokollarkiv på en lämplig tillgänglig 

plattform, till exempel evl.fi/plus. 

 

https://svenskakyrkansunga.se/arrangemang/duk19/
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Initiativskrivare anser att utskottet gjort ett fint jobb, men tycker att protokollet ska skickas 

till alla ombud i kyrkomötet, d.v.s. även till ombud som inte är Borgå stifts ombud. Håller 

därför kvar ursprungliga förslaget.  

Diskussion 

I diskussionen poängterade man hur viktigt det är att besluten och åsikterna från UK hittar 

fram till rätt beslutsfattare så att besluten får någon verkan. Man diskuterade också ifall 

kyrkomötet och stiftsfullmäktige skulle få skicka in motioner och initiativ till UK, men flera 

var av åsikten att det är viktigare att de ungas ärenden får utrymme på UK. En delegat 

påminde om förändringar som fått sin början på UK och att det handlar om att rätt personer 

nås av besluten. 

 

Sabina Lumivirta och Kajsa Lassila lämnade in ett nytt förslag till beslut. 

 

Lumivirta/Lassila förslag till beslut: 

UK2020 utser en grupp representanter som skall presentera UK:s beslut inför 

Stiftsfullmäktiges sammanträde den 26.05.2020. UK 2020 uppmanar att 

motsvarande representationer skall ske inför maj mötet vartannat år hädanefter, så 

att det infaller på Stiftsfullmäktiges första och tredje år under mandatperioden. 

UK:s protokoll skall skickas årligen till alla ombud i Stiftsfullmäktige för Borgå 

stift före maj samt till alla ombud i kyrkomötet. 

Alla UK protokoll skall samlas i ett protokollarkiv på en lämplig tillgänglig 

plattform, till exempel evl.fi/plus. 

UK bjuder in de svenska delegaterna i kyrkomötet samt Borgå 

stiftsfullmäktiges delegater som observatörer till UK. 

 

I omröstningen ställde först det ursprungliga beslutet mot Lumivirta/Lassilas förslag. 

Lumivirta/Lassilas förslag vann. I omröstning två ställdes utskottets förslag mot 

Lumivirta/Lassilas förslag. Lumivirta/Lassilas förslag vann. 

UK:s beslut:  

UK2020 utser en grupp representanter som skall presentera UK:s beslut inför 

Stiftsfullmäktiges sammanträde den 26.05.2020. UK 2020 uppmanar att 

motsvarande representationer skall ske inför maj mötet vartannat år hädanefter, så 

att det infaller på Stiftsfullmäktiges första och tredje år under mandatperioden. 

UK:s protokoll skall skickas årligen till alla ombud i Stiftsfullmäktige för Borgå 

stift före maj samt till alla ombud i kyrkomötet. 

Alla UK protokoll skall samlas i ett protokollarkiv på en lämplig tillgänglig 

plattform, till exempel evl.fi/plus. 
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UK bjuder in de svenska delegaterna i kyrkomötet samt Borgå 

stiftsfullmäktiges delegater som observatörer till UK. 

 

Diskussionen avslutades efter 12 talturer.  

 

Plenum ajournerades kl. 14.29 till kl. 18.45. 

 

Paragrafen öppnades på nytt för behandling söndag 26 januari 2020 för val av de som ska 

representera UK på stiftsfullmäktiges möten. Det mest naturliga skulle vara att sittande 

ordförande och viceordförande är de som besöker stiftsfullmäktige. De som blivit valda in i 

presidiet representerar oberoende UK under den period de sitter, d.v.s. fram tills följande 

UK då nytt presidium väljs.  

 

UK beslöt enligt förslag.  

 

23§ Initiativ till diskussion: Påverkansgrupper för unga 

Plenum öppnades för fortsatta förhandlingar kl. 18.56, röstlängden uppdaterades till 90. 

Paragrafen leddes av Sabina Lumivirta. 

 

Rebecka Stråhlman (sakkunnig; ungdomsfrågor Kyrkans central för det svenska arbetet) 

hade lämnat in följande initiativ till diskussion:  

 

I november 2019 godkände kyrkomötet ett tillägg till kyrkoordningen som innebär att 

församlingarna är skyldiga att starta påverkansgrupper för unga. Syftet med grupperna är 

att garantera att unga får vara med och påverka verksamheten och de beslut som tas i 

församlingarna. Församlingarna får själva bestämma hur grupperna ser ut och arbetar så att 

det fungerar för den egna församlingen. 

Kyrkoordningen kapitel 10 §4: Församlingen ska i syfte att garantera de ungas 

möjligheter till delaktighet och inflytande inrätta en påverkansgrupp för unga och se till att 

gruppen har verksamhetsförutsättningar. Påverkansgruppen kan vara gemensam för flera 

församlingar. Påverkansgruppen har i uppgift att påverka beredningen av ärenden och 

beslutsfattandet samt att delta i planeringen och genomförandet av församlingens 

verksamhet. De som väljs till påverkansgruppen ska vara konfirmerade, under 29 år och 

medlemmar av församlingen. 

Hur kan detta förverkligas i praktiken? Hur ser det ut i församlingarna just nu? Kan 

ungdomarna påverka besluten och verksamheten i församlingarna? Hur skulle barn och 

unga bäst kunna vara delaktiga och påverka i församlingen?  

 

Utskottets representanter presenterade utskottets arbete: 

Hur fungerar det praktiskt? 
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• Utrymme? Hålla i samband med ungdomssamlingar men även där andra 

åldersgrupper är med t.ex. Babykyrka... 

• Hur officiellt är det, behövs det ordförande, sekreterare... 

• Vems ansvar är protokollföringen? 

• Måste det vara en person som har ansvaret varje gång elle byts 

ansvarspersoner mellan de församlingsanställda, hur vet man vem som är 

ansvarspersonen 

• Det kunde vara bra med omväxlande personer för då har man större chans 

att hitta någon man litar på. 

Hur gör man när det finns flera församlingar i samfälligheter eller om man ordnar prosterivis 

Borde svenska och finska församlingar ha skilt? 

• Hur garanterar man minoritetsspråk (fi vs. sve) 

Hur stora geografiska områden får det vara t.ex. Mellersta Nylands prosteri där Tammerfors 

ligger geografiskt långt borta från de andra församlingarna. 

Hur väljs representanter? 

• Intresseanmälan, öppen för alla eller utsedda medlemmar? 

• Viktigt att få hela åldersgruppen med och marknadsföra till alla åldersgrupper 

• Hur gör man när människor flyttar för att studera och inte längre hör till 

samma församling geografiskt men ändå är aktiv i den? 

Ska hållas skilt från församlingsrådet! För att unga ska kunna prioriteras och att det ska vara 

en trygg samtalsmiljö med låg tröskel. Ungdomarna måste ha tillgång till det som 

församlingsrådet håller på med för att kunna påverka. Behöver erbjudas men behöver inte 

utnyttjas om det inte finns ärenden. Man kunde ändå ha grupp 1gång/termin med möjlighet 

att be om flera samlingar ifall det finns ärenden 

 

Initiativtagaren konstaterade att utskottet gjort ett gott arbete och lyfte fram frågor som vi 

vill ha svar på. Kyrkomötet bestämt att det ska finnas påverkansgrupper men står inget om 

hur de ska utformas och hur de ska se ut. Varje församling får själv bestämma hur de ska 

göra och då behöver församlingarna lite hjälp. Från KCSA kommer de att utforma stöd och 

hjälp och då bäst att kolla vad ungdomar själv tycker och då via UK. Hur ser det ut i 

församlingarna just nu? Finns det fungerande ungdomsråd eller liknande? 

Diskussion 

I diskussionen kom det fram att det bl.a. i Pedersöre, Esbo och Helsingfors finns fungerande 

ungdoms- eller unga vuxna-grupper som har olika uppgifter. 

Man lyfte fram att grupperna ska verka för verksamheten bland de unga och göra 

deras röst hör angående verksamheten. Grupperna ska stöda och utveckla verksamheten 

och öka förståelse mellan verksamhet och åldersgrupper. De ska också ge respons och 

initiativ till församlingsrådet. 

Delegaterna ansåg att det är bra att en anställd finns med för att t.ex. kolla att det 

ungdomarna planerar är praktiskt genomförbart (t.ex. att det finns utrymmen och pengar), 
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men annars ska grupperna fungera med bara unga. Grupperna ska också sättas ihop enligt 

de ungas eget intresse. 

 

Diskussionen avslutades efter 13 talturer.  

 

24§ Initiativ till diskussion: Vad kan vi lära oss av uttrycksformer för den 

kristna tron som är främmande för oss? 

Paragrafen leddes av Sabina Lumivirta och Ditte Sandholm. 

 

Elias Ahlskog och Kristian Vuoristo (Petrus församling) hade lämnat in följande initiativ till 

diskussion:  

 

Människor uttrycker sin kristna tro på olika sätt i olika delar av världen, men redan i vårt 

land eller i vår stad möter vi ofta flera uttrycksformer som skiljer sig från varandra. Ibland 

kan främmande uttrycksformer kännas konstiga för oss själva: varför vill någon be med 

upplyfta händer medan någon annan helst ber med händerna knäppta? Samtidigt tror vi att 

det finns en enorm rikedom i våra olika sätt att uttrycka vår kristna tro. Därför vill vi ställa 

frågan: Vad kan vi lära oss av uttrycksformer för den kristna tron som är främmande för oss?  

Med det här initiativet önskar vi kunna skapa en större öppenhet och en nyfikenhet för olika 

uttrycksformer för den kristna tron, genom en diskussion som utmanar de närvarandes 

perspektiv på hur den kristna tron kan ta sig uttryck i deras liv. Kanske vi genom en sådan 

diskussion till och med kan lära oss något nytt om kärnan i kristendomen, om vad det 

egentligen innebär att vara kristen. 

 

Utskottets representanter (samma som initiativtagarna) redogjorde för utskottets 

diskussion. Utskottet talade om att vi är väldigt olika som människor. Församlingarna i Borgå 

stift är olika och det finns olika uttryckssätt också inom församlingarna. Det är viktigt att ge 

utrymme för alla att uttrycka sin tro på olika sätt. Hur bemöter vi de som uttrycker tro på 

annat sätt än vi är vana med eller vi själva gör? Viktigt att ha ett öppet sinne och inte döma. 

Pratade om uttrycksformen utanför kyrkan i vardagslivet. Fin kommentar: att uppleva nya 

saker betyder inte att släppa sitt gamla sammanhang utan få större förståelse för det.  

 

Diskussion 

I diskussionen funderade man på vad vi kan göra för att bekanta oss med andra församlingar 

och personer i andra församlingar och vad vi kan göra för att motarbeta rädslan för 

främmande uttryck. Ett förslag som kom upp på olika sätt var att i hjälpledarutbildningen 

eller ungdomsverksamheten ordna utflykter eller utbyten mellan församlingarna. En talare 

uppmanade delegaterna att på UK fråga delegater från andra församlingar hurudana 

gudstjänster och ungdomskvällar de har. 



34 
 

Många delegater berättade om sina positiva upplevelser eller vad de lärt sig då de 

besökt olika kyrkor och församlingar. Ekumeniskt samarbete lyftes också fram. 

 

Diskussionen avslutades efter 18 talturer.  

Plenum ajournerades lördag 25 januari kl. 20.10 till söndag 26 januari kl. 9.  

 

25§ Information från NAVI -inflytelsegruppen för unga vuxna 

Plenum öppnades för fortsatta förhandlingar söndag 26 januari kl. 9.10. 

 

Emma Olander och Axel Kaaro presenterade NAVI-inflytelsegruppen. NAVI är en grupp unga 

vuxna som frivilligt jobbar för att ungdomars och unga vuxnas röst ska höras i kyrkan, bland 

annat genom ställningstagande, främjande av delaktighet och val. Studeranden till olika 

kyrkliga yrken har egna representanter.  

 

Axel Kaaro har varit som suppleant för Urban Back och förslag till beslut att Axel Kaaro blir 

ordinarie och Robin Wikstedt blir suppleant. UK omfattar och beslöt enligt förslaget.  

  

26§ Förslag till tid och plats för UK 2021 

Förslag på tid och plats: 21-24.1.2021 på Lärkkulla i Karis. 

UK omfattar förslaget och beslöt enligt förslaget. 

 

27§ Val av arbetsgrupp för planeringen av UK 2021  

Information om arbetsgruppen av Rebecka Stråhlman och Axel Kaaro. Tre personer väljs till 

planeringsgruppen. Arbetsgruppen har funderat på temagrupper, praktiska grejer, 

biskopskampen och sånt. Gruppen fick också vara med och välja temasångerna.  

 

Nominerade: Tonje Lindeman (Johannes församling), Disa Sandholm (Esbo svenska 

församling), Emilie Jäntti (Ekenäsnejdens svenska församling) 

 

Inga fler nomineringar kom in och de nominerade valdes till arbetsgrupp för UK 2021.  

  

28§ Eventuella övriga ärenden  

Inga övriga ärenden.  
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29§ Förhandlingarna avslutas  

UK plenum avslutades söndag 26 januari 2020 kl. 9.23. 

 

 

 

 

 

 

Sabina Lumivirta    Ditte Sandholm 

ordförande     vice ordförande 

 

 

 

Kim Jokinen     Ingrid Björkskog 

sekreterare     sekreterare 

 

 

 

Elin Sandström    Sofia Palmén 

protokolljusterare    protokolljusterare 

 

 


